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Kako smo poslovali v prvem polletju
Za nami je prvo polletje in 

že lahko ugotavljamo kako smo 
izpolnili cilje, ki smo si jih za
dali s planom za to obdobje. 
Kljub temu, da je splošna go
spodarska situacija v domovini 
in v svetu slabša, kot je bila v 
istem obdobju lanskega leta, 
smo dosegli primerne rezultate 
poslovanja. Na posameznih pod
ročjih poslovanja so rezultati 
naslednji:

Prodaja:

Frotir izdelkov smo na doma
čem trgu prodali za 76,66 mili
jona din, kar je 99 % plana za 
to obdobje in za 22 % več kot 
v istem času lani. V izvozu smo 
prodali frotirja za 17,95 milijo
na din, to pa je za 14 % več kot 
smo planirali in za 42 % več kot 
lani. Skupaj je prodaja frotirja 
presežena za 1 °/o, oz. 25 % več 
kot lani.

V prodaji svile smo dosegli 
realizacijo v višini 13,47 milijo
na din ali 11 % več kot znaša 
pln, oz. enako kot v istem ob
dobju lani.

Ti podatki kažejo na nedvo
men uspeh na področju proda
je, saj moramo upoštevati, da 
se že več kot eno leto nahaja
mo v situaciji, ko je ponudba na 
tržišču večja, kot je povpraše
vanje. Vzrokov za to je več, naj
pomembnejši pa je prav gotovo 
ta, da se je kupna moč prebi
valstva zmanjšala. Nadalje so 
se potrošniki usmerili v nakup 
trajnejših dobrin, zaradi novih 
zakonskih predpisov, ki imajo 
za cilj izboljšanje likvidnosti, so 
se nakupi pri grosistih zmanj
šali in končno, tudi izredno ve
lik uvoz cenenega frotirja je 
vplival na slabšo prodajo na
ših izdelkov.

Dohodek in skladi:

TOZD Frotir je v prvem pol
letju ustvarila 22,883 milijonov 
din dohodka, kar je za 30 % več 
kot je dinamika plana in 7,049 
milijonov din skladov ali za 52 
% več od plana.

TOZD Svila je ustvarila 3.42 
milijonov din dohodka ali 80 % 
več od dinamike plana in 0,985 
milijonov din skladov ali 153 °/o 
več od plana.

Skupno je ustvarjenih 8,034 
milijonov din skladov.

Gornji rezultati bi bili boljši, 
če bi naši kupci v roku plačeva

li račune. Po novih predpisih, 
ki veljajo od junija letos, mora
mo namreč terjatve nad 45 dni 
evidenčno odpisati v breme ust
varjenega dohodka. Ker je bilo 
teh odpisov precej, se je tudi 
uspeh zmanjšal.

Likvidnost:

Skupna angažirana sredstva 
so za 21 % večja kot je predvi
deno s planom. Glavne prekora
čitve gredo na račun terjatev, 
ki znašajo po stanju 30. 6. 36,192 
milijonov din (25 % nad pla
nom), polizdelkov (37 % nad pla
nom) in zalog gotovih izdelkov, 
ki znašajo 15,915 milijona din 
(49 % nad planom).

Skupno imamo angažiranih 
sredstev 82,753 milijona din ali 
21 % več kot smo predvidevali 
s planom .Razveseljivo pa je, da 
se je stanje napram prejšnje
mu mesecu izboljšalo, saj so se 
angažirana sredstva zmanjšala 
za cca 3 milijone din.

Stanje likvidnosti po TOZD je
slpdpčp*

TOZD FROTIR ima za 22 % 
več angažiranih sredstev, kot je 
določeno s planom likvidnosti, 
TOZD SVILA pa za 15 % več. 
Našim dobaviteljem dolgujemo 
cca 7 milijonov din, kar je so
razmerno ugodno, saj, če upo
števamo, da nam kupci dolgu
jejo preko 36 milijonov din, je 
to odnos 1 :5, oz. drugače pove
dano — 5 krat več nam dolguje
jo drugi, kot pa smo mi dolžni.

Produktivnost:

Statistika izraža produktivno
st v sledečih kazalcih: ustvarje
ni dohodek na zaposlenega in 
družbeni proizvod na zaposlene
ga (družbeni proizvod je doho
dek + amortizacija). Za delov-

Število zaposlenih v letu 1974 
na osnovi vkalkuliranih ur 
Družbeni proizvod na 
zaposlenega 1974 
Dohodek na zaposlenega 1974 
Štev. zaposl. v letu 1975 
Dohodek na zaposl. v 1. 1975 
Družbeni proizvod na zaposl. 
v letu 1975

Vsi navedeni podatki se na
našajo obdobje januar — junij.

Osebni dohodki:

Povprečni osebni dohodek v 
obdobju januar — junij znaša 
3.043.— din, pri čemer so vklju
čena vsa izplačila in je za 20% 
višji, kot je bil v istem obdobju 
lani.

Na razpolago so nam podatki 
o povprečnih OD za obdobje ja
nuar — april 1975 v gospodar
stvu Slovenije in tekstilni indu-

no organizacijo znaša dohodek 
na zaposlenega 40.963 din in je 
enak lanskemu, družbeni proiz
vod na zaposlenega pa je 48.898 
din in ze za 3 % večji kot lani.

Po TOZD pa je sledeče:

553 64

45.499 73.166
39.200 66.625

564 102 66 103
41.492 106 43.971 66
49.549 109 51.871 71

striji Slovenije. Po teh podatkih
je naš povprečni OD v tem ob
dobju za 12 % nižji, kot je v 
gospodarstvu SRS in za 6 % vi
šji, kot v tekstilni industriji 
SRS.

Upoštevajoč sorazmerno ugo
dno poslovanje v letošnjem le
tu in višino sredstev za OD, ki 
smo jo predvideli z letnim pla
nom, bodo organi upravlajnja 
v kratkem sklepali o povišanju 
OD.

Glede na navedene podatke, 
lahko zaključimo, da smo kljub 
izredno težkim razmeram uspe
šno zaključili poslovanje prve
ga polletja. Ta ugotovitev nas 
ne sme uspavati, temveč nam 
lahko da le novih moči, da po
iščemo še vse neizkoriščene no
tranje rezerve ter tako uspešno 
nadaljujemo našo začrtano pot.

S. R.
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Kako sindikati uresničujejo 
sklepe 8. kongresa Zveze 
sindikatov Slovenije

S sprejetjem nove ustave so 
tudi sindikalne organizacije do
bile večji pomen, obenem pa tu
di večje dolžnosti. Prav je, da 
po skoraj dveletnem delu novih 
osnovnih organizacij v Svilani
tu pregledamo, kako je nova or
ganiziranost v praksi zaživela 
oz. kako se uresničujejo sklepi 
8. kongresa Zveze sindikatov 
Slovenije. Osnovni pogoji za de
lovanje sindikalni organizacij so 
dani. Ustanovljene so tri osnov
ne organizacije in neposredno 
izvoljeni odbori teh organizacij. 
Sklenjenje bil sporazum o usta
novitvi Konference in imenova
no Predsedstvo konference. 
Sprejeti so bili programi dela 
vseh osnovnih organizacij za le
to 1974-75. Čeprav vse te »for
malnosti« dajejo videz, da so v 
resnici opravljene vse naloge in 
da je organiziranost sindikata v 
Svilanitu takšna kot mora biti, 
pa ni tako.

In kaj vse nam še manjka?
1. Vse kaže, da odbori osnovnih 

organizacij menijo, da so z 
imenovanjem predsedstva 
konference in izvolitvijo pred
sednika in tajnika opravili 
vse, zdaj naj pa predsedstvo 
konference postane nosilec 
vsega dela. To prakso bo tre
ba čim prej prekiniti. Nosilec 
dejavnosti sindikata je Osno
vna organizacija in odbor os
novne organizacije. Naloge 
predsedstva konference smo 
določili s sporazumom:
a) da vsklajuje delo osnovnih 
organizacij,
b) da vodi blagajniško poslo- 
vnje (samo poslovanje, ne 
razpolaga pa s sredstvi — ta 
so last osnovnih organizacij),
c) organizira dogovorjene sku- 
ne akcije: te so trenutno: Dan 
žena, izleti, tovarniški praz

nik, Dedek Mraz, rekreacija 
in pomoč delavcem.

2: Člarii odborov osnovnih Orga
nizacij so neposredno izvolje
ni predstavniki, vendar pa ni- 
sp to pravi poverjeniki sindi
kalnih skupin, ker sindikalne 
skupine še niso formirane. Ta 
naloga nas še čaka. Verjetno 
bo za naše razmere najbolj 
primerno, da povsod zaživijo 
delovne skupine, ki bi obe
nem postale tudi sindikalne. 
V teh skupinah izvoljeni po
verjeniki pa bodo sestavljali 
nove sindikalne odbore.
Na tak način bodo dani po
goji, da delovna skupina ne 
bo le močna osnovna samo
upravna enota, ampak tudi 
enota sindikalnega gibanja.

3. Tudi razni vodilni in samo
upravni organi bodo morali 
začeti upoštevati nove organi
zacije sindikatov in se obra
čati na osnovne organizacije 
in ne na Predsedstvo konfe
rence.

4. Predstavniki osnovnih organi
zacij še niso postali dovolj 
aktivni v občinskem merilu, 
kjer je ustanovljen Občinski 
odbor sindikata delavcev tek
stilne in usnjarske industrije, 
(Svilanit, Utok, Tekstilni in
štitut.)

5. Čeprav je v Svilanitu skoraj 
polovica vseh delavcev mla
dincev, niti v eni osnovni or
ganizaciji ne deluje aktiv mla
dih delavcev, to obliko delo
vanja smo na žalost prezrli.
Iz vsega opisanega je torej 

razvidno, da smo se nalog loti
li, jih precej tu opravili, vendar 
pa nova organiziranost, ki je bi
la sprejeta na 8. kongresu ZSS 
v Svilanitu še ni v celoti zaži
vela.

E. G.

Ali bo spremenjen zakon 
o pokojninskem zavarovanju?
Delegat zbora združenega de

la je na seji Skupščine SRS dne 
11. 6. 1975 zastavil vprašanje kaj 
je z benificirano delovno dobo 
in spremembami zakona o po
kojninskem in invalidskem za
varovanju. Na vprašanje delega
ta je odgovoril pomočnik repub
liškega sekretarja za delo tov. 
Franc Brecelj. Odgovor je bil 
naslednji: Pogoji za pridobitev 
pokojnine so za vso Jugoslavijo 
enotno urejeni z zveznim zako
nom. Po teh pogojih pridobi za
varovanec pravico do starostne 
pokojnine, ko dopolni starost 60 
let, zavarovanka pa 55 let in po
kojninsko dobo 20 let. Če pa za
varovanec še nima 20 let pokoj
ninske dobe, pač pa jo ima naj
manj 15 let, pridobi pravico do 
starostne pokojnine, ko dopolni 
starost 65 let, zavarovanka pa

sprejela predloga, da bi se pri
znalo delavkam v tekstilni indu
striji zavrovalna doba s pove
čanjem. Slovenski sindikati so 
se pogovarjali s sindikati dru
gih republik in pokrajin. Dali 
so pobudo, da se prouči mož
nost za benificiranje! doldčenih 
delovnih mest v jugoslovanski 
tekstilni industriji. Posebna ko
misija, ki je bila ustanovljena 
po dogovoru z Gospodarsko 
zbornico Slovenije proučuje mo
žnost za uresničitev te pobude. 
Torej kot vidimo sta oba vpra

šanja odprta in tudi težko re
šljiva. Pokojninska delovna do
ba bo najbrž ostala tako kot je 
doslej, medtem ko se za beni
ficirano delovno dobo za delav
ce tekstilne industrije zadeva še 
proučuje. V kolikor bodo organi
zacije združenega dela sprejele 
sporazum, da se benificirana de
lovna doba prizna tekstilnim de
lavcem na nekaterih delovnih 
mestih, bodo seveda morale naj
ti tudi sredstva za dopolnilno 
plačevanje socialnega prispevka.

Nova strojna oprema

60 let. Zavarovanec ali zavaro
vanka pridobi pravico do staro
stne pokojnine tudi ko dopolni 
40 oziroma 35 let pokojninske 
dobe, ne glede na starost.

V dosedanjih razpravah ob u- 
sklajevanju zveznega in republi
škega zakona z ustavo (rok za 
uskladitev zveznega zakona po
teče konec leta 1976, za repub
liški zakon pa konec leta 1977) 
še ni bilo predlagano, da bi ome
jili pogoje za pridobitev pravice 
do starostne pokojnine. Celo na
sprotno — izražena so stališča, 
naj bi pokojninski sistem spod
bujal delovne ljudi, da čimdlje 
ostajajo v delovnem razmerju.

Delovne ljudi pa morda tudi 
zanima kaj je z benificiranim 
stažem v tekstilni industriji. 
Skupnost pokojninskega in in
validskega zavarovanja doslej ni

V zadnjem času je prišlo v 
podjetje več strojne opreme, ka
tera je bila v glavnem naročena 
že v lanskem letu. Tu pa tam 
se postavljajo vprašanja ali je 
pametno, da je ta oprema v 
tem času, ko je na tržišču kriza 
in kako bo ta oprema koriščena

uspelo prilagoditi naš obstoječi 
asortiman, da bo možno snova
ti predvsem vezne osnove na an
gleškem snovalu in pa vsaj del 
zankastih osnov z dvojno prejo, 
kjer vzorec snovanja ne bo pre
več pester. Močno računamo tu
di na uvedbo lahkega metražne-

Pred kratkim je pričel obratovati nov modemi snovalni stroj

ter kakšen pomen ima za naš 
asortiman. O teh vprašanjih je 
bilo že veliko povedanega, ko 
so samoupravni organi potrje
vali nakup posameznih strojev 
večkrat pa so bili objavljeni 
članki v našem Tekstilcu in In
formatorju, kateri so obravna
vali to tematiko, vendar je vi
deti, da se ne čita dovolj, zato 
želim še enkrat na kratko opi
sati to problematiko.

Nabava angleškega snovala in 
škrobilnega stroja je bila pogo
jena predvsem z novim asorti- 
manom, katerega smo že pred 
leti začeli uvajati v naš proiz
vodni program, to so brisače iz 
enojne preje in metražni frotir 
iz enojne preje v zankasti osno
vi ter pleteni frotir. Prva odlo
čitev za ta program je padla, ko 
smo morali naročiti novo sno
valo, ker z novimi tkalskimi 
stroji ni bilo pri snovanju zado
sti kapacitete. Odločili smo se 
za angleško snovalo, katero nam 
omogoča uvedbo novega frotir
ja z enojno prejo v zankasti 
osnovi. Seveda brez škrobilnega 
stroja snovalo nismo mogli za
dosti izkoriščati. Z montažo te
ga bo koriščenje angleškega sno
vala dosti večje, seveda zopet 
odvisno, v kakšni količini bo za
sedba novega asortimana v na
ši proizvodnji in koliko nam bo

ga velur frotirja, kakršnega iz
deluje nemška firma Egerija. 
Pri tej kvaliteti frotirja je ne- 
strižena stran iz enojne preje, 
v zankah strižena stran (velur) 
pa iz dvojne preje. Ta kvaliteta 
frotirja je na nemškem tržišču 
vodilna za frotir plašče in jo 
bomo morali tudi mi čimpreje 
osvojiti, če bomo hoteli še na
prej sodelovati z Egerijo in tu
di sami dobro prodajati. Drugi 
razlog za uvedbo angleškega 
snovala in škrobilnega stroja pa 
je kvaliteta snovanja na angle
škem snovalu neprimerno bolj
ša kot na saškem snovalu. Tudi 
produktivnost angleškega snova
la je nekajkrat večja kot na sa
škem. S tem nam bo tudi omo
gočeno dvoizmensko delo na 
snovanju. Kako pravilna je bila 
takratna odločitev, nam to po
trjuje prodaja color brisač, ka
tere so kljub krizi ze’o iskane 
tako na domačem trgu kot tudi 
v izvozu, vendar nam možnosti 
do sedaj niso omogočale večjih 
količin. Omeniti moramo tudi 
to, da imamo usluge škrobljen- 
ja v TOSAMI zagotovljene sa
mo za prvo polovico letošnjega 
leta, naprej pa bodo škrobilni 
stroj koristili za sebe. Z mon
tažo škrobilnega stroja in novih 
listov v tkalnici bo izdelava te
ga asortimana v veliki meri po-
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Za primer redukcije bo proizvajal elektriko nov 250 kW agregat

večana, seveda z istočasno rešit
vijo kapacitet barvanja in suše
nja metražnega frotirja. Ker 
nam pa trenutna situacija ne 
omogoča gradnje nove opleme- 
nitilnice, bomo začasno rešili ta 
problem s tem, da se nabavi še 
en »haspel«, sušenje pa imamo 
dogovorjeno v tovarni Dekora
tivnih tkanin v Ljubljani.

Druga smer asortimana pa je 
velur frotir, predelan v kopalne 
plašče. Tudi ta smer se nam je 
močno uveljavila in zaenkrat še 
nismo v stanju v celoti zagoto
viti potrebnih količin. Posebno 
ozko grlo je bil strižni stroj, ka
teri je obratoval kar 24 ur na 
dan in bi v primeru večje okva
re v zelo nerodnem položaju, 
ker ne bi mogli realizirati po
godb za izvoz.

V ta namen je bil nabavljen 
nov stroj, kateri nam bo omo
gočal striženje v zadostnih koli
činah tudi v perspektivi in ker 
je tehnično zelo izpopolnjen, bo 
tudi kvaliteta striženja boljša.

Za povečanje kapacitet konfe
kcije frotirja smo v letošnjem 
letu že dobili del strojne opre

me, dodatno pa je potrjenih še 
nekaj konfekcijskih strojev in 2 
likalni preši, računajoč s tem na 
cca 6 % povečavo kapacitet.

Glede na veliko število stro
jev, kateri uporabljajo kompri- 
mirani zrak, je nabavljen tudi 
nov kompresor s 15 atm, kateri 
bo služil za celotno podjetje. 
Brez tega strižni stroj in škro- 
bilni stroj nebi mogla obratova
ti.

Obrat šivalnica dobi od firme 
MENSCHNER stroj za rezanje 
brisač po dolžini tako, da bo 
dokončno odpadlo naporno roč
no delo. Pri firmi SCHMALLE 
pa je naročen stroj za striženje 
brisač po širini. Tudi s tem stro
jem bomo olajšali delo, ker da
nes strižemo ročno s škarjami.

V mesecu septembru in okto
bru pa dobimo od firme SAU- 
RER 18 brezčolničnih statev. Ti 
stroji nam bodo omogočali zma
njšanje nočnega dela, poleg tega 
pa bomo pridobili na kvaliteti 
tkanja, ker bomo izločili iz pro
izvodnje stare Thielejeve stroje.

J. M.

sor osnova v pnevmatiki smo s 
to napravo veliko pridobili.

Ladjedelnica Uljanik iz Pule 
pa nam je dobavila dizel elek
trični agregat moči 250 KVA s 
katerim bomo pokrivali reduk
cije električnega toka. Agregat 
je opremljen s posebnim dvo
taktnim dizel motorjem firme 
General Motors ter z opremo za 
avtomatski pogon in za paralel
no delovanje z omrežjem. Celot
na naprava prevzame ob izpadu 
električne napetosti obremeni
tev že v nekaj sekundah, mak
simalno obremenitev pa prevza
me v devetih sekundah. V pri

meru delne redukcije pa bo mo
žno paralelno delovanje z omre
žjem DES-a. Ker je inštalirana 
moč v tovarni precej večja od 
zmogljivosti agregata, bo potre
bno izdelati in določiti posebne 
režimo dela v proizvodnji v času 
obratovanja agregata.

Potrebno bo tudi poskrbeti za 
dopolnilno izobrazbo strojnikov, 
katerim bodo v upravljanje za
upane drage naprave, s primer
no organizacijo dela pa zagoto
viti, da bo ustrezni kader na 
razpolago vedno ob pravem ča
su.

N. I.

Nove naprave v enoti energetike 
in vzdrževanja

V javni razpravi sporazum 
zdravstvenega varstva

V delovno enoto energetika in 
vzdrževanje smo dobili v zad
njem času dve pomembni novi 
napravi, kateri sta ključnega po
mena za nemoteno obratovanje 
celotne proizvodnje, to je večjo 
kompresorsko postajo in dizel 
električni agregat.

Kompresorsko postajo nam 
je dobavil Trudbenik iz Dobo j a. 
Naprava je že montirana ter že 
obskrbuje s komprimiranim zra
kom zahtevne stroje v šivalnici, 
kjer nam je dosedanji nekon- 
stantni tlak povzročal največje 
težave. Zahteva po kvalitetnem 
pnevmatskem mediju sta nam 
narekovala tudi dva nova stro
ja, ki se pravkar montirata, to 
je: strižni in škrobilni, ki imata 
zahtevno pnevmatiko, za kar pa 
stari kompresor ne bi ustrezal. 
Velik potrošnik zraka je tudi 
barvarna, kjer imamo zdaj mon
tiranih več manjših kompresor
jev, kateri so zahtevali pogosta 
popravila ter stalno zalogo re
zervnih delov za različne tipe.

V konfekciji svile so postavili 
tudi drugi Adlerjev zvezda stroj 
za izdelavo kravat, ki ima veči
no delovnih gibov s pnevmat
skim pogonom, ker obstoječi 
kompresor komajda še zmore in 
je na njem pričakovati pogostej
še okvare vsled preobremenje
nosti.

Postopoma bo dograjena celo
tna nova pnevmatska razvodna 
mreža, katera bo napajana z no
ve kompresorske postaje poleg 
kotlovnice.

Celotna naprava je sestavljena 
iz treh dvostopenskih blokov in 
tlačen posode. Delovni tlak je 
15 atmosfer, kapaciteta pa 2000 
l/min. S to napravo imamo za
doščene potrebe po komprimi- 
ranem zraku tudi za daljše pri
hodnje obdobje. Z večjo rezer
vo smo računali zato, ker ve
mo, da nam prav pnevmatika 
omogoča ceneno avtomatizacijo 
delovnih gibov in jo vedno po
gosteje srečujemo na vseh no
vih strojih. Ker pa je kompre-

V mesecu maju je bil dan v 
javno razpravo samoupravni 
sporazum iz področja zdravstve
nega varstva. Delegati občinskih 
interesnih skupnosti za zdravst
veno varstvo so razpravljali in 
predlagali določene ukrepe s po
dročja zdravstvenega varstva. 
Na zadnji seji izvršnega odbora 
samoupravne interesne skupno
sti za zdravstveno varstvo in se
je zbora uporabnikov je bila da
na kritična ocena o dokaj viso
kem procentu odsotnosti z dela 
zavarovancev zaradi bolniškega 
staleža. V zvezi s to problema
tiko, naj bi delovni ljudje bolj 
racionalno trošili ta sredstva, 
saj so vendar naša skupna last 
in ni prav, da jih eni izkorišča
jo na škodo drugih.

Osnutki samoupravnih spora
zumov o varstvu in obsegu pra
vic iz neposrednega zdravstve
nega varstva, samoupravni spo
razum o enotnem najmanjšem 
obsegu denarnih nadomestil in 
povračil, sporazum o opredelit
vi osnov za nadomestilo oseb
nega dohodka in o načinu vskla- 
jevanja nadomestila osebnega 
dohodka z dejanskim gibanjem 
sebnega dohodka v SRS, statut 
občinske regionalne in republiš
ke zdravstvene skupnosti in spo
razum o prispevkih uporabni
kov zdravstvenega varstva k 
stroškom za posamezne oblike 
zdravstvenega varstva in o obli
kah zdravstvenega varsta za ka
tere zdravstvena skupnost krije 
stroške le deloma, so objavljeni 
za javno razpravo. Nakazani sa
moupravni sporazumi so torej

dani v javno razpravo in pose
gajo v osnovno pravico zavaro
vancev zdravstvenega področja. 
Seveda je razumljivo, da je od 
nas zavarovancev odvisno koli
ko in kakšen bo naš prispevek 
za zdravstveno varstvo, kako si 
bomo uveljavljali pravice in ka
ko te pravice finansirali. Zave
dati se moramo tega, da si lah
ko uveljavljamo le toliko pra
vic, kolikor smo jih plačali. Naj 
opozorimo še to, da je dan v 
javno razpravo tudi 5-letni pro
gram razvoja ljubljanske regije. 
Ta program obsega naloge 
zdravstvenega varstva, izhodiš
ča za kakovostni razvoj zdravst
va in zdravstvene dejavnosti, na
črtovanje graditve zdravstvenih 
zmogljivosti, načrt usposablja
nja zdravstvenih kadrov ter 
pravico in dolžnost udeležencev 
programa. Gradivo o razvoju 
zdravstvenega varstva za 5-letno 
obdobje je zelo zanimivo in prav 
bi bilo, da po dopustih sindikati 
in samoupravni organi organizi
rajo javno razpravo s tega pod
ročja, posebno če izhajamo, da 
morajo o svojih pravicah in ob
veznostih neposredno odlolčati 
delovni ljudje, potem je prav, 
in obveza sindikata, da se v pr
vi vrsti zavzema, da po TOZD 
organizira javno razpravo. Tako 
bi delovni ljudje izrazili svoje 
želje in hotenja in doprinesli 
svoj delež k oblikovanju naših 
skupnih socialnih in zdravstve
nih potreb. O vsebini tega gra
diva pa bomo obširneje poroča
li v našem glasilu ali Informa
torju. A. K.
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Za nami je težka in odgovorna naloga

Vodstveni delavci na seminarju o varstvu pri delu

Zadostili smo zahtevam zako
na o varstvu pri delu tako, da 
smo opravili preizkus znanja 
varstva pri delu vseh vodstvenih 
delavcev, to je tehnikov in in
ženirjev, mojstrov in delavcev 
enote vzdrževanja in energetike, 
šivalnice in konfekcije frotirja. 
V prvih vrsticah tega članka naj 
gre priznanje vsem delavkam in 
delavcem, ki so se trudili, da so 
ta preizkus z uspehom opravili. 
Graja pa naj gre tistim, to so 
sicer posamezniki, ki so to za
konsko obveznost vzeli neresno. 
Obvezen preizkus bo moral o- 
praviti vsak delavec že ob na
stopu dela, kakor tudi vsaki dru
gi premestitvi, to je nalogi se 
ne bo mogel noben izogniti, ker 
je delavski svet sprejel sklep, 
da se omogoči vsakemu 3-krat- 
no ponavljanje, če pa tudi tret
jič ne opravi preizkusa je s tem

storil hujšo kršitev delovnih ob
veznosti in se postopa po samo
upravnem sporazumu. Kdor pa 
želi ta preizkus opraviti pri De- 
savski univerzi pa bo moral no
siti stroške sam.

Delavski svet delovne organi
zacije je tudi izrekel priznanje 
komisiji, ki je opravila to odgo
vorno nalogo. Komisija je delala 
brez predaha 6 mesecev, tako 
da so se člani vsak teden po 4 
ure po delovnem času sestali na 
seji. Strokovna komisija je ob
ravnavala normative, ki so jih 
predložili strokovni delavci de
lovnih enot. To gradivo je avtor 
zagovarjal pred komisijo. Če je 
bilo gradivo pomanjkljivo, ga je 
moral dopolniti. Ko je bilo gra
divo strokovno ocenjeno, je ko
misija istega prevzela in posre
dovala delavcem v obliki skript, 
da so se na podlagi tega pripra

vili za preizkus znanja.
Preizkus znanja varstva pri 

delu za delovna mesta v nave
denih enotah je stalo delovno 
organizacijo 19.452,— din, poleg 
stroškov matric, papirja in po
trdil o preizkusu znanja iz var
stva pri delu. V tem podatku 
je zajeto avtorsko gradivo, pre
davanja in delo strokovne komi
sije.

Nekateri delavci, ki so se mo
rda premalo pripravili za pre
izkus ali zadeve niso vzeli do
volj resno, bodo imeli možnost, 
da to opravijo po dopustih. Ti
sti delavci, ki so odgovorili na 
manj kot 60 % vprašanj, preiz
kusa niso opravili. Bilo je tudi 
precej odsotnosti zaradi bolniš
ke in dopustov. Tudi za te delav
ce, bo možnost opraviti preiz

kus po dopustih. Vsak delavec 
bo dobil lično potrdilo, ki ve
lja za 2 leti in se po potrebi po
daljšuje. Potrdila so že izpisa
na in bodo razdeljena vsem, ko 
so preizkus opravili. S tem, da 
je opravljen preizkus znanja 
varstva pri delu ni rečeno, da 
zdaj vse vemo. Nenehno mora
mo, kot tudi zakon pravi, iz
polnjevati znanje varstva pri 
delu, ker le tako lahko prispeva
mo k večji varnosti in manjšim 
obolenjem, kar je v korist de
lovnemu človeku in delovni or
ganizaciji kot celoti.

S kripte, ki so jih delavci do
bili naj ne vržejo in jih večkrat 
preberejo. Zakon o varstvu pri 
delu pravi, da je za varstvo pri 
delu odgovoren v prvi vrsti 
vsak delavec.

Povečana proizvodnja zahteva več energije, kar nam bo omogočil 
nov transformator

Naš bolniški stalež
Delegati občinske samouprav

ne interesne skupnosti za zdrav
stveno zavarovanje delavcev so 
razpravljali o bolniškem stale- 
žu v organizacijah združenega 
dela na območju občine Kam
nik. Podatki strokovnih služb 
kažejo na nenehen porast bol
niškega staleža. Večina zavaro
vancev koristi pravico zdravst
venega varstva res takrat, kadar 
so potrebni ni pa malo takih, 
ki te pravice zlorabljajo. Neka
teri so celo nepotrpežljivi in mi
slijo, da so tablete in zdravnik 
vsemogočni dejavnik za človeš
ko zdravje. Temu pa ni tako. 
Prvi faktor človeškega zdravja 
je človek sam.

So tudi primeri, ko si posame
zniki na račun zdravstvenega 
varstva zdravijo mačka, lenobo, 
itd. Neredko se sliši v avtobusu, 
gostilni in pri podobnih razgo
vorih, ko delavec pravi da se 
je sprl z mojstrom, da ni v dob
rih odnosih v enoti ter da gre 
k zdravniku, da bo dobil bol
niški stalež. To se pravi, da de
lavec že v naprej ve, ko ga še 
zdravnik videl ni, da bo dobil 
bolniški stalež. Morda kot zava
rovanci nismo dovolj poučeni,

kdo pravzaprav ustvarja sredst
va, ki so namenjena v ta namen. 
Ta sredstva so last nas vseh in 
velikokrat zaradi neracionalnega 
koriščenja pravic zdravstvenega 
varstva narašča potrošnja teh 
denarnih sredstev iz leta v leto.

Tudi v naši delovni organiza
ciji bi morali večkrat o temu 
razpravljati in vplivati na delov
ne ljudi, da bi bilo čim manj 
bolniških izostankov. Napram 
tistim delavcem, ki kakorkoli 
zlorabljajo to pravico in niso 
redki primeri, ko delavci v bol
niškem staležu doma delajo, bi 
morali odločno ukrepati. Po po
datkih je bil v letu 1974 vsak 
delavec Svilanita vsaj enkrat v 
bolniškem staležu. Zaradi bolni
ških izostankov je bilo v letu 
1974 izgubljenih 17.360 koledar
skih dni. Če dneve spremenimo 
v leta, dobimo 48 let. To pome
ni, da bi en kvalificiran dela
vec s povprečnim mesečnim do
hodkom 3.200 din v 48 letih do
segel znesek 1.843,200 din, koli
kor znašajo bolniški staleži v 
enem letu v Svilanitu.

Največ bolniškega staleža je 
bilo zaradi obolenja dihal, nekaj 
zaradi družinskih članov, nato

zaradi obolenja gibal, potem iz
ven obratne nezgode, obolenja 
prebavil, medtem ko je bila od
sotnost z dela zaradi drugih bo
lezni mnogo manjša.

Podatki za 1. polletje t. 1. ka
žejo, da je bilo v TOZD frotir 
zaradi bolniškega staleža do 30 
dni izgubljenih 4.250 delovnih 
dni in bolniškega staleža nad 30 
dni 1601 dni.

V TOZD Svila je bilo zaradi 
bolniškega staleža do 30 dni iz
gubljenih 492 delovnih dni, nad 
30 dni pa 167 dni.

Iz strokovnih služb je bilo 
do 30 dni bolniškega staleža iz
gubljenih 352 dni, nad 30 dni 
bolniške pa 355 dni.

V prvi polovici tega leta je 
bilo torej zaradi bolniškega sta
leža izgubljenih 7.217 delovnih 
dni.

Delegati skupnosti zdravstve
nega zavarovanja so sprejeli 
sklep, da naj vse delovne orga
nizacije v občini Kamnik raz
pravljajo o razlogih bolniškega 
staleža in da samoupravni orga
ni v zvezi s tem tudi sprejmejo 
ustrezne ukrepe.

A. K.

Opia^ieujem.^ 
kialeem ina- 

c/LaSiLa
zatacLi zaka ini- 
tae te Meiulke, 
ket mi &<4ebe, 
ki M kite zacUL- 
zeine m.66- izte
cite ptUpeekm.

^ledmk
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Novi cestno-prometni predpisi in prometna
varnost Vlil.

Prednost, vsi bi imeli radi 
prednost na križiščih. Toda žal, 
prednost je voznikom odmerje
na po določenih pravilih. Ta pa 
bodo danes predmet razprave v 
našem sestavku.

Najprej osnovno pravilo: vo
znik, ki s stranske ceste prihaja 
z vozilom na cesto, za katero 
je s prometnim znakom ozna
čeno, da ima prednost, mora pu
stiti mimo vsa vozila, ki vozijo 
po tej cesti. Stranske ceste so 
označene z mednarodnimi pro
metnimi znaki, ki so vsem dob
ro znani: »Križišče s prednost
no cesto« in znak »ustavi«. Pri 
tem opozarjamo že na novi pro
metni znak STOP, ki je osmero- 
kotne oblike in ga bomo vse po
gosteje srečavali na naših ce
stah.

Naslednje prometno pravilo 
prednosti: na križišču ali pri 
srečanju z drugim vozilom mo

ra voznik pustiti mimo vozilo, 
ki prihaja z njegove desne stra
ni. To pa ne velja za vozila, ki 
vozijo po tirih, ker imajo na ta- 
kih križiščih, to je na križiščih 
enakovrednih cest vedno pred
nost, naj prihajajo z leve ali z 
desne smeri. To je, kot vidimo, 
majhna izjema od tako imeno
vanega desnega pravila predno
sti. Desno pravilo prednosti ve
lja tudi na enakovrednih cestah 
na primer dveh ali več predno
stih, kot tudi dveh ali več nepre
dnostnih stranskih cest, ki so, 
čeprav stranske, vendar v med
sebojnem odnosu enakovredne.

Gremo naprej: voznik, ki na 
križišču zavija z vozilom na levo 
mora pustiti mimo vozila, ki pri
hajajo iz nasprotne smeri in na 
križišču spreminjajo svoje sme
ri ali zavijajo na desno, razen 
če ni s postavljenim prometnim 
znakom drugače določeno. To je 
jasno. Vendar nekaterim vozni

kom ni popolnoma jasno, kje na 
križišču se morajo ustaviti, ko 
odstopajo prednost nasproti vo
zečim. V takem primeru morajo 
vozniki zapeljati na samo križi
šče proti sredini, toliko naprej, 
da niso v napoto tistim, ki jim 
prihajajo nasproti. Tako so mor
da napravili čakalni prostor še 
komu za njimi, da lahko tudi ti 
prevozijo križišče, ko ni več na
sprotnih vozil ali ob izpraznitve- 
ni fazi spremembe smeri vožnje.

Mnogi vozniki, ki vozijo nara
vnost ali na desno skozi križi
šče in seveda imajo prednost 
pred levimi v križišču čakajoči
mi zavijalci vozijo skozi križišče 
tudi še tedaj ko ne bi smeli več, 
ko bi se morali zaradi rumene 
luči na semaforu ustaviti pred 
križiščem. Kaj so s tem povzro
čili? Zadrževali so na križišču 
tiste, ki bi morali že pred njimi 
izprazniti križišče.

In še spoštovanje kolesarjev

na križišču. To zagotavlja pra
vilo, ki pravi: »Voznik, ki pri za
vijanju z vozilom seka kolesar
sko stezo mora pustiti mimo ko
lesa in druga vozila, ki vozijo 
po kolesarski stezi«.

KAZNI:

— Z denarno kaznijo od 100 do 
500 din ali z zaporom do 30 
dni se kaznuje voznik, ki v 
nasprotju z omenjenimi pra
vili izsiljuje prednost vožnje.

— Voznikom motornih vozil, ki 
so s prekrškom povzročili ne
posredno nevarnost za druge
ga udeleženca v prometu ali 
prometno nezgodo se sme iz
reči tudi varstveni ukrep od
vzema vozniškega dovoljenja 
za čas od 30 dni od 6 mese
cev.

Marjan Metljak

XIII. Tekstiliada 
v Zagrebu

Podjetje »NIK« Zagreb je ob 
svoji 30. obletnici obstoja orga
niziralo 13. tekstiliado vseh tek
stilcev naše države. Na tem tur
nirju je sodelovalo 103 podje
tij, to je preko 3000 tekmoval
cev.

Tudi naše podjetje se je od
zvalo vabilu na to tekmovanje 
in sicer v štirih panogah: stre
ljanje ženske in moški, v keg
ljanju in rokometu.

Med 44 sodelujočimi strelski
mi ekipami za ženske, so naše 
strelke dosegle 6. mesto, med 
87 ekipami moških strelcev, so 
naši prav tako dosegli 6. mesto, 
kar je res lep uspeh. Tudi keg
ljači niso bili slabi, saj so med 
54 ekipami dosegli 7. mesto in 
se tako kar »dobro odrezali«.

Le z rokometaši ni šlo vse v 
redu. Zaradi nesporazuma niso 
prišli pravočasno na zborno me
sto ter jih zaradi slabe organi
zacije organizatorja kasneje tu
di niso pustili igrati. Upajmo, 
da bodo na naslednji tekstiliadi 
bolje zastopali našo delovno or
ganizacijo.

P. L

Pismo vojaka
Veliko fantov je šlo že iz Svila

nita na odsluženje vojaškega roka, 
vendar se doslej niti eden ni spom
nil na delovno organizacijo. S pis- 
mom se je obrnil na urednika tov. 
Rogač Karlo s prošnjo, da bi mu 
pošiljali Kamniški tekstilec. Med 
drugim piše, da je na odslulenju 
vojaškega roka v Titogradu. Želi 
imeti stike z delovno organizacijo,

ker je delal v TOZD frotir v de
lovni enoti tkalnice frotirja. Pravi, 
da ne bi rad pozabil na slovenski 
jezik, kajti v Titogradu je zelo ma
lo Slovencev in le redkokdaj pride 
s katerim skupaj. S pismom po
zdravlja vse delavce tkalnice fro
tirja in jim želi mnogo delovnih us
pehov.

Tov. Rogač vaše pismo sem z 
veseljem prejel in želim, da se še 
kdaj oglasite tudi s kakšnim član
kom za naše glasilo.

A. K.

Število rojstev v 
Kamniku na 
prvem mestu

Iz podatkov strokovne službe 
skupnosti zdravstvenega zavaro
vanja delavcev je razvidno, da je 
po rojstvu novorojenčkov Kam
nik v ljubljanski regiji na pr
vem mestu. Veliko število roj
stev pa je tudi v občini Vrhnika 
in Logatec. Nizka rodnost je 
ugotovljena v občinah Trbovlje, 
Hrastnik in Ribnica. Po sploš
nih podatkih pa je rodnost iz 
leta v leto manjša. V občini 
Kamnik je na 1.000 prebivalcev 
19.22 «/0 novorojenčkov. Naravni 
prirastek je 10,50 %, medtem ko 
je na primer v občini Trbovlje 
samo 1,03 % na 1.000 prebival
cev. Umrljivost novorojenčkov v 
ljubljanski regiji t. j. v 18 obči
nah, je 20 na 1.000 živo rojenih. 
To je najnižje stanje v zadnjih 
letih, vendar je to stanje močno 
spremenljivo. Zanimivi so mor
da tudi podatki o starosti obča
nov v občini Kamnik. Od 0 do 
6 let je 2.801 otrok; od 7 do 14 
let je 3.203 otrok; od 15 do 18 
let je 1.780 ljudi, od 19 do 59 let 
je 12.186 ljudi in nad 60 let 
2.975 ljudi.

IZDELKI SVILANIT
Sretao sam mnogo ljudi, mnogo

sveta,
Vagao sam njihov ukus k'o

esteta,
Is kravatom iz Kamnika ko

je bilo,
Lepim sam ga i mudrim

procenio.
A kako i ne bi
Najlepšu kravatu imao je na

sebi.
I maneken bi mogao biti 
Takve kravate samo »Svilanit« 

može šiti.
Kravatu njegovu nosim godišnja 

doba tri,
A kad dodje leto i od vručine 

možak vri
Mora i svežimi hitim medu

kupače,
Nosim peškire i frotir ogrtače.
I uvek zadovoljan, uvek fit 
Kraj mene su proizvodi

»Svilanit«.

Koristim priliku, da »Svilani
tu« zaželim nove proizvodne i 
komercijalne uspehe, dalju po
slovno afirmaciju i ekspanzijo 
na tržištu.

Vama, draže direktore, želim 
mnogo uspeha u draštvenom, 
poslovnem i ličnom životu i mo
lim vas, da zajedno s vašim ce
njenim saradnicima primite 
moj prijateljski pozdrav i izra
ze poštovanja.

DRAGAN KOSTIČ, dipl. oec.
Bulevar Maršala Tita 52
16000 LESKOVAC

Dopisujte 
v naše 
glasilo
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KADROVSKE VESTI
Sprejeti na delo:

Černjavič Gertrud v DE 10 
Ilmič Asima v DE 10 
Radosavljevič Biserka v DE 10 
Resnik Frančiška v DE 10 
Zamljen Alojzija v DE 13 
Kuhar Ivanka v DE 13 
Novak Franc v DE 13 
Koprivnikar Marjan v DE 15 
Petaci Branko v DE 20 
Žebovc Branka v DE 30 — ko
mercialna služba 
Matjaž Klemen v DE 30 — ko
mercialna služba 
Zamljen Stanko v DE 30 — ko
mercialna služba.

Husaj Iso iz DE 13 — samovolj
no
Rogač Karel iz DE 13 — odhod 
v JLA
Šmidovnik Marija iz DE 13 — 
upokojitev
Brelih Slavko iz DE 15 — sa
movoljno
Petaci Branko iz DE 20 — od
hod v JLA
Hribar Majda iz DE 30 — sa
movoljno
Mavrin Majda iz DE 41 — spo
razumno.

Odhod delavcev iz delovne orga
nizacije:

Čerjavič Gertrud iz DE 10 — 
med poizkusno dobo 
Vidic Frančiška iz DE 10 — upo
kojitev
Ficko Zora iz DE 10 — lastna 
odpoved
Zupančič Janja iz DE 13 — last
na odpoved
Požek Ana iz DE 13 — samo
voljno
Kermavner Drago iz DE 13 — 
samovoljno
Durakovič Suad iz DE 13 — sa
movoljno

Poroke:

Kadunc Janez, Lanišek Jožica

por. Golob, Podbregar Cveto, 
Vučenovič Bojana por. Dimc, 
Markovič Nadja por. Mišja.

Novoporočenim želimo na no
vi življenjski poti mnogo skup
ne sreče in zadovoljstva.

/A.

Rodili so se:

Zdovc Faniki — hči 
Kvas Mariji — sin 
Starovasnik Mihaeli — hči 
Slapnik Mariji — hči

Mamicam čestitamo k srečne
mu dogodku, otročičkom pa že
limo mnogo zdravja in dobrega 
počutja.

llpf PRAVICI)

Nesreče:

Klemen Marija iz DE 13 — ob
ratna nezgoda
Korošec Marija iz DE 13 — na 
poti iz dela
Virijant Marija iz DE 13 — ob
ratna nezgoda
Rokavec Marjan iz DE 13 — ob
ratna nezgoda
Pregl Miha iz DE 20 — na poti 
na delo
Osolin Marija iz DE 13 — ob
ratna nezgoda.

REŠITEV NAGRADNE 
KRIŽANKE

Za nagradno križanko objav
ljeno v prejšnji številki Kam
niškega tekstilca je prispelo 18 
rešitev. Žreb je izbral naslednje:

1. nagrada — Martinc Francka 
iz gosp. fin. službe,

2. nagrada — Pregl Miha iz del. 
enota pomožnih obratov in 
energetike

3. nagrada — Ambrož Marija iz 
delovne skupnosti skup. služb.

J. S.

KAVA
mer/

KAVA

»KAMNIŠKI TEKSTILEC« 
GLASILO DELOVNE SKUPNOSTI

: 3£aj pa tehtaš ^
'Dgnac: Prautce in dolžnosti
^Janez.: Saj" vidiš , da tehtnica ni v ravnotežju
'Jdnac. 3<ai mi to mar .pravice so moje 

dolžnosti naj imajo drugi .

TOVARNE »SVILANIT« KAMNIK 
UREJUJE UREDNIŠKI ODBOR

ODGOVORNI UREDNIK 
KONDA ALOJZ

NAKLADA: 700 IZVODOV 
TISK: »PAPIRKONFEKCUA« KRŠKO


